
Abstract

Traditional survey methods become tedious and time consuming and hens very 

cost with large scale surveys.

In recent years remote sensing imagery was adopted to reduce the cost and 

facilitate the survey works.

These  images  require  some  control  points  to  match  with  the  ground 

coordinates.

This research work is  oriented to study the effect  of  the number of control 

points on the adjusted satellite image. Quick bird image of (0.6 resolution) was 

tested by using (22) control points .These points was selected on the image first 

and observed on the ground.

Ten control points out of (22) was used as control, where the others were used 

as check points.

Satellite  image  was  adjusted  using  (3)  control  points  and  using  affine 

georefrencing model then accuracy was estimated.

The effect of the number of control points on the adjusted image was examined 

by increasing the number of control points used in georefrencing procedures 

and estimating the accuracy in each case. 

The  control  points  were  well  distributed  under  studying  area.  Three 

georefrencing models were taken into account in this research .These models 

were  affine , polynomial(First order) and projective. The research conclude 

with that  the Affine and polynomial(First order) models required at least (3) 

control points to adjust a  satellite image, at the same time (4) control points 

were required when using projective model, also the accuracy of the adjusted 

satellite image was improved with increasing the number of control points. The 

projective model yield a better accuracy using four control points compared 
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with other tested models   and six control points were sufficiently enough to 

adjusted satellite image using polynomial(First order) model.

The Affine model always provide lower accuracy, and the three tested models 

provide accuracy better than (0.01m) when using  seven control points. On the 

other hand more than seven control points did not significantly improve the 

accuracy.
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صصصصصص

أعمال                 أصبحت فى سيما ل زمن و جهد من فيها يبذل لما ذلك و مكلفة التقليدية المساحة  طرق

          . كبير     ال بعد عن الإستشعار مناظر إستخدام مؤخرا وفر قد و الكبيرة الرسم مقاييس ذات  المساحة

         . ها       لتحويل ضبط قاط ن لى إ تاج تح ناظر الم هذه أن غير المساحة أعمال فى المال و الجهد  من

  . الأرضية    الإحداثيات نظام إلى

البحث   , هذا قد           و صطناعي الإ مر الق ناظر م ضبط لي ع كم التح قاط ن عدد أثر لدراسة  موجه

)  ( بعدد    (   بيرد كويك القمر من صورة اول)         22اختيرت اختيارها تم النقاط وهذه تحكم  نقطة

ستعمال        (  ا تم و الأرض لي ع رصدها وتم المنظر الـ )      (10علي من تحكم  نقطة) 22نقاط

والتأكد  ,        . للتحقيق النقاط بقية استعملت حين في والتحكم للضبط

بإ       ضبطه تم قد الإصطناعي القمر ستخدام     منظر بإ كم تح قاط ن ثلثة جججستعمال  جج

الدقة     .ججججج ججججججج ججج جججججججج   تقدير تم ثم

في              تأثير المستعملة التحكم نقاط عدد بزيادة اختياره تم المنظر ضبط علي التحكم نقاط  عدد

حالة  ,      . كل في الدقة وتقدير الضبط عمليات

ير           (   غ نائى الث موزج الن هي و حث الب هذا في بار الإعت في خذت أ قد ضبط ماذج ن ثة  ثل

و)   ( ج  التشاكلى ججججو)    (ججججج ججججج جججججج جج جججججج ججججج جججججج جججج ج جججج ججج جججج  جج

و  ) .         ججججججج التشاكلى غير الثنائى النموذجين أن جومعلوم ج ججججج ج ججججج ججج ج جججج ججج  ج

موذج             ن تاج يح ين ح في صورة ال ضبط ل كم تح قاط ن ثة لثل قل الأ لي ع جان جيحتا  جججج

نقاط     .       جججججججججج جججججججج ججججججج عدد بزيادة تحسنت الدقة أن كما تحكم نقاط  لأربعة

التحكم.

البحث    توصل نموذج   وقد أن عند     ججججج جججججججججج جججججججج جججججججإلي أفضل دقة  يوفر

)    . عدد         ان كما الخرين النموذجين مع مقارنة تحكم نقاط أربعة عدد تحكم)  6إستخدام  نقاط

الحدود         كثيرة نموذج مستعمل الصطناعي القمر منظر لضبط .  جج جججججج جججججج  كافية

إ   وجد ثة            وعموما الثل ماذج الن أن ما ك قة د قل أ كون ي دائما التشاكلى غير الثنائى النموزج  ن

دقة    (  توفر إستعمال)   (m0.01المستعملة من)   ,      7عند أكثر فإن أخري ناحية ومن تحكم  نقاط

الدقة       . من تزيد ل تحكم نقاط سبعة
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